
《博物館學季刊》稿約
一、本刊宗旨：為博物館專業人員及博物館學界開創一個理論探討、實務經驗分享及論壇的園地，以

提昇博物館人的專業知能，並促進博物館學與博物館專業技術的研究與推廣。 
二、徵稿範圍：本刊已被收錄至國家圖書館「臺灣人文及社會科學引文索引資料庫」（Taiwan Citation 

Index - Humanities and Social Sciences，簡稱 TCI-HSS）。凡有關博物館專業（包括蒐藏、研究、
展示、教育、管理與行銷等方面）之研究性論文或實務報導之文章，未曾在其他刊物或媒體公開

發表者皆歡迎投稿。 
三、出刊頻率與收稿：本刊一年出版四期，每年一、四、七、十月出刊，全年收稿並隨到隨審。作

者於投稿時，應自行勾選文章類型，但審查者及本刊編輯室握有最後決定權。文章類型應主要

取決於文章不同性質，並非學術品質高低。目前文章類型包括、但不限於下列幾種：1.博物館
論壇 (Museum Forum)、2.研究論文 (Research Article)、3.研究紀要 (Research Notes)、4.博物館
誌 (Museography)、5.展示評論 (Exhibition Review)、6.人物專訪 (Exclusive Interview)、7.專題
(Special Issue)。

四、投稿須知：投稿者須先下載本刊提供之「投稿者基本資料表」，填妥後以 E-mail 寄交本刊即可。
來稿請註明投稿類別，各類稿件之本文可選擇以中文或英文撰寫，以英文撰寫者須附中文摘要。

來稿請以數位輸入，以 word 檔儲存，勿做任何排版，並以 E-mail 傳送；文章太長或圖片檔太大
不易網路傳輸者，請以光碟寄送；稿件格式依序為：1.首頁標題、摘要及關鍵詞（均含中、英
文；中、英文摘要請簡述研究目的、方法、結果與內容要點，字數以不超過 500字為原則；關鍵
詞以不超過 5 個為原則），2.本文（內文中不可出現作者姓名），3.誌謝，4.參考文獻。內文中
可於頁底加上註腳 (footnote)。

五、審稿辦法：本刊之審查包括預審、初審及複審三個階段。 
（一）預審 

本刊編輯室就來稿做初步篩選，凡符合本刊之性質、形式要件（包括字數、格式、體例

等）及嚴謹程度者，即由編輯室交付審查。如有疑義或不符本刊宗旨，得逕予退稿或交由

編輯委員會討論。

（二）初審 
1. 預審通過之文章由總編輯或編輯委員會聘請審稿者以雙向匿名方式進行初審。審稿者以
兩位為原則，但得視情況予以增減。 

2. 初審意見分為四類：(1) 無須修正即可發表；(2) 應按初審意見加以修正，修改後直接接
受；(3) 應按初審意見加以修正，修改後須再審查；(4)退還原作者。 

（三）複審 
1. 凡審稿者建議「修改後必須再經審查」之文稿，由本刊去函請作者修改，作者於兩星期
內修改完畢，將修改後之文章連同「修改說明」或「答辯說明」寄回本刊，由本刊進行

複審作業。 
2. 複審意見分為四類：(1)複審通過，可刊登；(2)應按複審意見再作修正，修改後直接接
受；(3)應按複審意見再作修正，修改後須再審查；(4)退還原作者。 

六、審查作業原則： 
（一）編輯委員會積極瞭解審稿者之審稿品質，並建立審稿者資料庫，作為推薦審稿者之依據，

以確保本刊稿件審稿品質，提昇學術刊物水準。 
（二）審稿者名單由總編輯或編輯委員會推薦適合之專業審稿者，並斟酌考量投稿者與審稿者間

之利害關係（如論文指導關係、同事關係等），迴避不適合之審稿者。  
（三）不論審稿中或審稿後，編輯委員會及編務人員對於投稿者與審稿者之資料負保密之責。 

七、撤稿： 
（一）為避免資源浪費，凡投稿本刊之文章，如於初審階段提出撤稿要求，本刊一年內不接受該

投稿者投稿。 
（二）初審完成，由本刊去函要求修改之文章（含修改後複審及接受刊登者），一般須於正式通

知寄出後兩星期內修改完畢並寄回本刊，否則視同自動撤稿。 
（三）因大幅修改需要延期交稿者，須以 E-Mail 通知本刊，本刊統一給予四星期之時間修改。如

未能於規定期限內修改完成者，亦視同撤稿。惟有特殊原因者，得以 E-Mail 提出書面說



明，修改期限另外計算。 
八、圖表處理：來稿如有輔助圖片及表格者，圖表之說明須清楚，所使用之文字、數字及符號須與文

中一致。圖、表之編號不論中英文一律以 1、2 ⋯⋯ 等阿拉伯數字表示，圖名請置於該圖之下並
置中，表名請置於該表之上並置中。各項圖表放置位置應在本文中註明，圖表數目應儘量精簡。

日常計量單位採公制。

九、參考文獻：內文中的引文，請隨文註記，如 (Hein, 1998: 2-18)、(Falk and Dierking, 2000: 219-
235)、（劉婉珍，2002: 273-298）等，並將參考文獻完整列於文末。參考文獻之排列，如本文為
中文則中文在前、英文在後；如本文為英文則英文在前、中文在後；中文文獻依第一作者姓氏首

字之筆劃排序，英文則依第一作者姓氏之字母排序，並於第二行以後內縮兩個中文字（相當於四

個半形的英文字）。引用網路資料者，請以註腳方式隨頁加註，格式如：http://www.npm.gov.tw/
english/introduction/mission.htm（瀏覽日期：2002/01/02）。參考文獻格式如下： 
（一）期刊論文 

格式：作者  年份  篇名  期刊名  卷（期）：頁碼  
實例：林明美、林元興，2007。博物館價值評估初探：以旅行成本法評估十三行博物館，

博物館學季刊，21(4): 131-146。
Gell, A., 1996. Vogel’s net: Traps as artworks and artworks as traps. Journal of Material 

Culture, 1(1): 15-38.  
（二）書籍 

格式：作者  年份  書名  出版地：出版者 
實例：漢寶德，2000。展示規劃：理論與實務。臺北：田園城市出版社。

Wittlin, A. S., 1949. The Museum: Its History and Its Tasks in Education. London: 
Routledge & Kegan Paul Limited.  

（三）編輯書籍 
格式：作者  年份  篇或章名  主編  出版年  書名  頁碼  出版地：出版者 
實例：徐靜嫻，2000。統整課程的另類思維：談後設課程的統整，中華民國課程與教學學

會主編，課程統整與教學，頁：27-60。臺北：揚智文化公司。
Chanda, J., 2004. Learning about culture through visual signs. In : Smith-Shank, D. L. 

(Ed.), 2004, Semiotics and Visual Culture: Sights, Signs and Significance, pp. 86-93. 
Reston, VA: NAEA. 

十、編輯權責：本刊對來稿有修改及編輯權。為統一格式，來稿請務必參照本刊相關規定，內文格式

（含標題、引文、圖表、附註、參考文獻）不符合者一律退回修正。 
十一、作者稿酬：稿件一經刊出，除致贈當期刊物 3本，並由作者選擇抽印本 50本或稿費。譯稿每

千字 700元，撰稿每千字 750元。照片以原作為限，不論彩色或黑白，一律一幀 230元，每篇
文章最多支付 5張圖片費，超過之圖片不計費；每篇文章撰稿費最高支付 15,000字之費用，
超過之字數不計費。本刊紙本圖片一律以黑白印出，作者若須以彩色表現圖片效果，其彩印費

用由作者自付。除另有約定外，出版權及發行權屬本刊所有。

十二、作者須知：作者須保證文稿內容之全部或部分未曾在其他刊物出版，亦無一稿多投、違反學術

倫理或侵犯他人著作權之情事，否則願負全責。但於研討會發表之文章，經不同形式重新整理

者，則不在此限。文稿採用他人文字或圖片，請作者先取得對方同意；如係譯稿，請附原文並

附書面之翻譯許可證明；若發生侵害第三人權益情事，概由作者負責。文稿所有列名之作者，

皆須填具本刊提出之「學術性著作利用非專屬授權書」，同意其投稿之文章經本刊刊登後，即

授權本刊單位永久、無償、不限時間與地域，以現在或未來發展之方式、技術或管道進行各種

利用，並得再授權他人利用。

十三、來稿請寄：臺中市 404 館前路一號  國立自然科學博物館《博物館學季刊》編輯室；電話：(04) 
23226940轉 256；傳真：(04) 23235347；E-mail: pub＠ mail.nmns.edu.tw。 

十四、洽購通路：本刊委託三民書局、五南圖書出版有限公司、石尚企業股份有限公司、南天書局、

國家書店與本館合作社辦理經銷事宜，若欲訂購本刊（含過期刊物），請逕自聯絡本館員工消

費合作社（電話：04-23226940 轉 348 或 354）或利用郵政劃撥（帳號 02976731）。
十五、檢索服務：本刊自1卷1期後各期可全文檢索，請至本館網站查詢：https://www.nmns.edu.tw/。



Museology Quarterly 
Notice to Contributors

Mission and Scope
The Museology Quarterly publishes articles for museum professionals and practitioners that provide up-
to-date information related to theories, experiences and forums in the museum field with the purpose of 
upgrading the museum profession both in theory and in practice. 

The Museology Quarterly is indexed in Taiwan Citation Index - Humanities and Social Sciences (TCI-
HSS) by the National Central Library. It accepts theoretical papers and practical reports related to museum 
collection, research, exhibition, education, administration and marketing. This quarterly appears four times 
a year (January, April, July, and November). The journal provides a wide range of articles including, but 
not limited to, special issues, research articles, research notes, museography, forum and exclusive interview. 
Authors are required to indicate the type of article they are submistting. However, reviewers and the board of 
editors determine the final classification depending on the characteristics of the articles submitted. 

Submission Guidelines 
Submissions should not be under consideration by any other publishers. Nor may manuscripts have been 
previously published elsewhere. 

This quarterly welcomes manuscripts written either in Chinese or in English. The Chinese manuscripts should 
come with English abstract, and vice versa. The file should be saved in Word Format, without additional 
document formatting, and sent as an attachment via e-mail.

Before submission, each author should complete and sign the “Contributor’s Personal Information Form”,  
which is available at http://www.nmns.edu.tw/common/07library-attach/201501E.pdf, and send by regular 
mail or E-mail to us for building a database.   

Format of Manuscripts  
Formats of manuscripts in each section are as follows:  
1. First page: Title, abstract (500 words or less), keywords (not to exceed 5 words), and author information. 

For research reports, the abstract is to state in brief: the primary objective; the research design; the methods 
and procedures employed; the main outcomes and results; the conclusions drawn from these data and 
results.  

2. Main context: The main manuscript must be submitted as a stand-alone file (in Microsoft Word), footnotes 
are allowed at the foot of the pages. 

3. Acknowledgements 
4. References 

Tables and Figures  
Tables and figures should be valuable, relevant, and visually attractive. Tables and figures must be referred 
to in the text and numbered in order of their appearance. The heading or description of each table or figure 
should be placed appropriately.  

Citations in Text  
Please follow APA style (Author-date) for references and citations. References should be cited in the text 
first by author-date, then by page, thus: (Hein, 1998: 2-18), (Falk and Dierking, 2000: 219-235); and listed in 
alphabetical order in the reference section at the end of the paper. For website information cited, please take a 
footnote in form of website-date at the foot of the page. Examples of the reference style for this journal follow 
here: 

Journal article: 
Gell, A., 1996. Vogel’s net: Traps as artworks and artworks as traps. Journal of Material Culture, 1(1): 15-38. 

Book title: 



Wittlin, A. S., 1949. The Museum: Its History and Its Tasks in Education. London: Routledge & Kegan Paul 
Limited.  

Chapter in book: 
Chanda, J., 2004. Learning about culture through visual signs. In: Smith-Shank, D. L. (Ed.), 2004, Semiotics 

and Visual Culture: Sights, Signs and Significance, pp. 86-93. Reston, VA: NAEA. 

Agreements and Copyrights 
Authors will receive 3 copies of the issue at the time their articles are published. 

They may also choose either to obtain 50 reprints of their articles, or to receive payment for their works. The 
payment includes the manuscript and pictures published in the journal. We offer NT$750 per thousand words 
for manuscript (NT$700 for required translation) and NT$230 for each original photograph. Payment will 
only be given for a maximum of 5 original photographs. No payment will be given for original photographs 
that exceed this limit. Maximum number of words for payment is 15,000. No payment will be given for 
text that exceeds this limit. Photographs are to be printed in black and white. Authors will be charged an 
additional fee for color printing of their photographs in their article. The journal retains the right to publish 
and disseminate accepted articles. However, the copyright of the article remains with the author(s). 

Authors are themselves responsible for obtaining permission to reproduce copyrighted material from other 
sources. It is a condition of publication that authors grant non-exclusive publishing license to the quarterly to 
publish the articles in paper or digital format, and to digital archive, reproduce, transmit publicly by Internet, 
or to authorize users to download, print, browse, or conduct other sales or service providing of database.  

The Review Process 
Manuscripts will be considered for publication on the basis of their contribution to the journal’s goals, their 
agreement with the required format, and their scholarly competence. Each manuscript that is received will 
be read by the Editors. Papers approved for review will be considered principly by 2 anonymous reviewers 
selected from the journal’s Editorial Board or by emerging scholars with expertise in the topic of the 
manuscript. When the peer-review has been completed, a decision will be made whether the manuscript 
should be published as is, revised, or rejected. Authors re-submitting manuscripts are expected to complete 
their revisions in a timely manner, otherwise their future submissions will be rejected for two years. 

Editorship and Composition 
All Submissions must be addressed to the Museology Quarterly, National Museum of Natural Science, 1 
Guanchien Road, Taichung, Taiwan (ROC). Phone: (886) 4-23226940 x 256, fax: (886) 4-23235347, e-mail: 
pub@mail.nmns.edu.tw. The editors have the right of revision or compilation for articles in print. 

Ordering Information 
For information about availability (covering back issues) and prices contact: Museum Shop, 1 Guanchien 
Road, Taichung, Taiwan. Phone: (886) 4-23226940 x 348, fax: (886) 4-23234236. 

Retrieval Services 
Full text retrieval is available after volume 1 issue 1 at https://www.nmns.edu.tw/ .


